
انرژی امروزدوشنبه 2 اسفند 1400  21 فوریه 2022   شماره 41000

در آیین تجلیل از روسای شعب برتر بانک گردشگری مطرح شد؛ 
رموز موفقیت شعب برتر، توجه به مدیریت 

دانش، کار تیمی و مشتری مداری است 

قائم مقام بانک گردشگری در آیین تجلیل از روسای شعب برتر این بانک 
گفت: توجه به مدیریت دانش، انجام کار تیمی و هدفمند، مشتری مداری و 

همدلی از جمله رموز موفقیت شعب برتر بانک بوده است.
به گزارش روابط عمومی بانک گردشگری، حسین رحمتی افزود: تجلیل از روسای شعب برتر 
به منزله نادیده گرفتن تلاش همکاران سایر شعب نیست بلکه روسای شعب برتر با انجام کار 

تیمی و هدفمند عمل کردن، رتبه بالاتری از شاخص های تعیین شده را کسب کرده اند.
وی اضافه کرد: بانک مرکزی همه ســاله در همایشــی از روســای شعب برتر بر اساس 
شاخص های تعیین شده تجلیل می کند و هدف آن این است که تجارب مفید و ارزشمند و 
همچنین دلایل موفقیت آنان را به سایر بانک های کشور منتقل کند تا انگیزه بانک ها برای 

خدمت به مردم بیشتر شود.
عضو هیات مدیره بانک گردشــگری ادامه داد: توصیه می کنم حوزه های طرح و برنامه و 
همچنین شعب بانک، نتایج کار تیمی و عملکردهای موفق شعب برتر را احصا و به سایر شعب 

منتقل و به اجرا بگذارند.
رحمتی تصریح کرد: بانک گردشگری با برنامه ریزی، نظارت کافی و بکارگیری ظرفیت های 
همه همکاران برای داشتن کارنامه ای موفق همواره تلاش کرده و برای تداوم این مسیر، باید 

همکاری و همدلی در صف و ستاد بانک بیش از گذشته افزایش یابد.
وی گفت: امروز تلاش مدیرعامل و هیات مدیره بانک گردشگری این است که رفع موانع  
کنند و با حذف ایستگاه های کاری اضافه، به کارها سرعت بدهند ضمن اینکه در این خصوص 
از پیشنهادات مفید و سازنده همکاران استقبال می کنند. شعب بانک گردشگری می توانند با 

هوشمندی و توجه جدی به نیاز مشتریان در این راه مفید و موثر باشند.
رحمتی افزود: با توجه به خوش نامی بانک گردشگری و حس خوبی که مردم به نام و لوگوی 
این بانک دارند، همگی تلاش کنیم تا ضمن حفظ منافع سپرده گذاران و ذینفعان بانک را رشد 

و توسعه دهیم و به جایگاه مطلوب تری برسانیم.
وی اظهار کرد: ارائه خدمات مناسب، جامع و به روز به مشتریان همواره باید در بانک گردشگری 
تداوم داشته باشد و امیدوارم همکاران شعب بانک در کشور از ظرفیت ها و موفقیت های روسای 

شعب برتر بهره بگیرند.
قائم مقام بانک گردشگری با بیان اینکه شورای عالی مبارزه با پولشویی، ایجاد شعبه مجازی در 
شبکه بانکی را به رسمیت شناخته است، گفت: با هدف چابک سازی بانک، شعبه مجازی که به 
تازگی چند محصول جدید نیز به آن اضافه شده است، را راه اندازی کردیم و اکنون ظرفیت ما به 

گونه ای است که باید تعامل خوبی بین شعب فیزیکی و مجازی وجود داشته باشد.
بر اساس این گزارش، در این آیین از روسای شش شعبه بانک گردشگری شامل روسای شعب 
گرگان، زاهدان، بازار مبل، وزرا ، قزوین و رئیس وقت شعبه مرکزی تبریز با اهدای لوح تجلیل 
شد.روسای شعب مذکور در دوازدهمین گردهمایی روسای موفق شعب بانک ها و موسسات 
اعتباری کشور که توسط مؤسسه عالی آموزش بانکداری ایران برگزار شد، به عنوان روسای 

شعب برتر برگزیده شدند.
بر اساس ارزیابی های انجام شده، حسن فرج الهی رئیس وقت شعبه مرکزی تبریز، غلامرضا 
سوســرائی رئیس شعبه گرگان و رضا قادری رئیس شعبه زاهدان، عنوان روسای شعب برتر  
دوازدهمین گردهمایی روسای موفق شعب بانک های کشور را کسب کردند. همچنین محمد 
مفتاحی رئیس شــعبه  بازار مبل، اکبر رحمانی رئیس شعبه وزرا و داوود قاسمی رئیس شعبه 
قزوین به عنوان دیگر روسای موفق شعب بانک های کشور انتخاب شدند. بانک گردشگری 

100 شعبه در سراسر کشور دارد.

اوضاع آبی سدها مناسب نیست
آمار دفتر اطلاعات و داده های آب کشــور نشان می دهد، با سپری شدن 
۱۵۰ روز از سال آبی تا ۳۰ بهمن ماه )سال آبی ۱۴۰۱-۱۴۰۰( مجموع حجم 
ذخایر آب در مخازن سدهای کشور به حدود ۱۱.۳۲ میلیارد مترمکعب رسیده 

که نسبت به مدت مشابه سال آبی گذشته بیانگر ۲۰ درصد کاهش است. 
بررســی وضعیت ورودی سدهای کشور نشان می دهد، میزان حجم ورودی های سال آبی 
جاری کاهشی معادل 1۵ درصد نسبت به مدت مشابه سال آبی گذشته دارد، اما با توجه به اینکه 
ذخایر برفی سال جاری تاکنون نسبت به سال قبل بیش از دو برابر بوده که ذوب برف در ماه های 

آتی باعث رشد ورودی  به سدها خواهد شد.
 میزان پرشدگی سد زاینده رود در استان اصفهان، سدهای استان تهران، سدهای حوضه آبریز 
دریاچه ارومیه و سدهای استان خوزستان در شرایط فعلی به ترتیب حدود 10، 1۷، ۳۵ و ۴۹ 
درصد بوده و با توجه به بارش های مناسب جنوب کشور در سال جاری، سدهای استان هرمزگان 

تقریبا در شرایط پرشدگی کامل قرار دارند.
داریوش مختاری - کارشناس مدیریت منابع آبی با اشاره به فقر آبی در ایران، به ایسنا گفت: 
شرایط منابع آبی کشور مطلوب نیست و باید راه چاره ای برای آن اندیشیده شود، چراکه در غیر 

این صورت شاهد مهاجرت های داخلی خواهیم بود.
وی با بیان اینکه وضعیت منابع آبی در هر دو بخش سطحی و زیرزمینی مورد قبول نیست، 
اظهار کرد: فاصله بین کم  آبی های خطرناک  در هر سال، بیشتر و بیشتر می  شود و معنای 
این وضعیت، پاسخگو نبودن جیره  بندی ها برای تامین آب منازل و در نتیجه، گام گذاشتن های 

آغازین در مسیر خالی از سکنه  شدن تدریجی در بخش های مختلف کشور است.
این کارشــناس ارشد مدیریت منابع آبی با بیان اینکه در چنین شرایطی، راهکارهای حوزه 
صرفه جویی، واقع بینانه ترین راهکار بوده، این در شــرایطی اســت که قانون توسعه و بهینه  
سازی مصرف آب شهری )مصوب اسفند 1۳۹۵( همچنان معطل مانده است، گفت: پرهیز 

از بارگذاری های بیشتر نیز می تواند کمک کند.
مختاری با تاکید بر اینکه برون رفت از بحران فزاینده آب و محیط زیست، با هشدار دلسوزانه و 
شعارگرایی دست یافتنی نیست، باید عمل کرد، گفت: پیامدهای اجتماعی امروز ناشی از کم آبی 
را باید در مدیریت نادرست منابع آب جست و جو کرد و باید راه حلی مناسب برای آن اندیشیده 

شود و نباید با تصمیمات عجولانه شرایط را بدتر کرد.

 وزیر نیرو گفت: نیروگاه های کشور با پایان یافتن اخبار کوتاه 
برنامه تعمیراتی، تا قبل از پیک تابستان سال آینده 

با حداکثر ظرفیت وارد مدار خواهند شد. 
»علی اکبر محرابیان« در جریان بازدید از شرکت تعمیرات 
نیروگاهی ایران و در جمع خبرنگاران اظهار داشت: کشورمان با 
توجه به ظرفیت های خوبی که در احداث نیروگاه دارد و تاکنون 
نیروگاه های متعددی هم در داخل و هم خارج از کشور ساخته 
است که با توجه به شرایط لازم بود در بحث تعمیرات نیروگاهی 

هم پیش بینی های داشته باشد.
وی ادامه داد: بر همین اساس شرکت تعمیرات نیروگاهی ایران 

از دهه ۷0 با هدف تعمیرات نیروگاه های داخلی تاسیس شد.
وزیر نیرو بازدید امروز خود را در جهت آگاهی از روند تعمیرات 
نیروگاه ها تا قبل از پیک تابستان 1۴01 برشمرد و گفت: بخش 
قابــل توجهی از نیروگاه های بخاری و گازی نیاز به تعمیرات 
اساسی دارند و شرکت تعمیرات نیروگاهی یکی از شرکت های 
مطرح در این زمینه است که ۷0 درصد برنامه های تعمیراتی 

نیروگاه ها در آن آغاز شده است.
محرابیان افزود: بیش از ۵0 درصد برنامه تعمیرات نیروگاهی 
به اتمام رسیده و بقیه هم تا خرداد ماه سال آینده کار تعمیرات 

خود را به پایان خواهند رساند.
وزیر نیرو گفت: خرداد ماه سال 1۴01 همه نیروگاه ها برنامه 
تعمیرات خود را انجام داده و با حداکثر ظرفیت وارد مدار خواهند 

شد.
تعرفه مشترکان پُر مصرف پلکانی افزایش می یابد

وی در ادامــه در باره تعرفه های جدید برق، بیان کرد: از اول 
بهمن ماه امســال قیمت برق مصرفی براساس تعرفه های 
جدید محاسبه خواهد شد که طبق قانون بودجه 1۴00 است 

و قبض های آن امروز و فردا به دست مشترکان خواهد رسید.
محرابیان خاطرنشــان کــرد: در این تعرفه گــذاری جدید 
مشترکانی که الگوی مصرف را رعایت کنند، مشمول هیچ گونه 
افزایشی نخواهند شد. بر این اساس حدود ۷۵ درصد مشترکان 

قبض خود را با قیمت ثابت پرداخت خواهند کرد.
وزیر نیرو گفت: مشترکانی هم که مصرفی بالاتر از الگو دارند 

به صورت پلکانی مشمول افزایش نرخ خواهند شد.
وی افــزود: البته صحبت در باره برق بــدون یارانه به این 
معنا است که قیمت سوخت هم بدون یارانه باشد که در این 

صورت قیمت های خیلی بیش از حد خواهد بود و برق به قیمت 
صادراتی محاسبه خواهد شد.

محرابیان اظهار کرد: اکنون قیمتی که برای برق محاســبه 
می شود خیلی پایین تر، حتی برای مشترکان پُر مصرف است.

برق بدون یارانه برای مشترکان پرُمصرف
وزیر نیرو به مشترکان پُرمصرف توصیه کرد تا مصرف خود 

را به الگو کاهش دهند و گفت: اینکار با اقدام های خیلی ساده 
محقق خواهد شــد. وی خاطرنشــان کرد: در چند گام برای 
مشترکانی که الگوهای مصرف را رعایت نکنند و همچنان به 

این کار ادامه دهند، برق بدون یارانه خواهد شد.
وزیر نیرو گفت: طبق آمارهایی که به دست آمده بخش قابل 
توجهی از مشترکان پُر مصرف به رعایت الگوی مصرف روی 

آورده اند و امید است این روند بازگشت به رعایت الگوی مصرف 
تداوم داشته باشد.

محرابیان ادامه داد: درحــال حاضر برنامه ای برای ارائه برق 
بدون یارانه نداریم، اما پیام این قانون آن اســت که مشترکان 
الگوهای مصرف را رعایت کنند تا مشــمول اضافه پرداخت 

نشوند.

 مشترکان کم مصرف آب مشمول افزایش
 قیمت نخواهند شد

وی  در باره تغییر تعرفــه در بخش آب هم بیان کرد: فعلا 
هیات دولت مصوبه ای در این باره تصویب نکرده است، اما اگر 
قرار به اصلاح باشد، مانند روند در بخش برق نیز در بخش آب 

دنبال خواهد شد.
وزیر نیرو افزود: به این ترتیب مشــترکانی که در بخش آب 
نیز رعایت الگوهای تعیین شده را رعایت کنند، مشمول هیچ 

افزایش قیمتی نخواهند شد.
 با توافق یا بدون توافق برنامه توسعه

 صنعت برق ادامه خواهد یافت
محرابیان درباره مذاکرات و توافق احتمالی ایران و کشورهای 
چهار بعلاوه یک گفت: برنامه ای برای توسعه بخش آب و برق 
کشور تدوین کرده ایم که برای تحقق آن پایبند هستیم، چه 
توافق حاصل شود و چه نشود، براساس آن ۳۵ هزار مگاوات 

نیروگاه طی چهار سال آینده به بهره برداری خواهیم رساند.
وی ادامه داد:  اکنون اغلب این برنامه ها و واحدهای نیروگاهی 
در مراحل مختلف پیشــرفت فیزیکی قــرار دارند و عملیات 
 اجرایــی بخش قابل توجهی از آنها طــی ماه های اخیر آغاز

 شده است.
وزیر نیرو افزود: بعضــی از این ها در قالب توافق بین وزارت 
نیرو و صنایع بزرگ محقق خواهد شد و بعضی نیز نیروگاه های 
تجدیدپذیر هســتند، بنابراین چه توافق حاصل شود یا نه، ما 

متعهد هستیم این برنامه ها را اجرایی کنیم.
محرابیان در باره نصب کنتورهای هوشمند هم گفت: برنامه 
نصب این کنتورها درحال پیگیری است و هزینه های آن نیز 
از اول مهرماه 1۴01 به صورت اقساطی از مشترکان دریافت 
خواهد شــد.وی همچنین اظهار داشت: بخشی از تعمیرات 
نیروگاه هــا مربوط به نیروگاه های عراق و ســوریه بود که در 
شرکت تعمیرات نیروگاهی ایران درحال انجام است. حداقل 
سه واحد از نیروگاه های کشــور عراق و تعدادی از واحدهای 

نیروگاهی سوریه در این شرکت در دست تعمیر است.
محرابیان گفت: شروع اینکار با تعمیر یک توربین آغاز شد، اما 
طرف عراقی با توجه به رضایتی که از این کار داشت و قیمت 
رقابتی ایران، ترغیب شد تا سفارشات بیشتری بدهد و امید داریم 

که این موارد بیشتر هم شود.

وزیر نیرو:

 نیروگاه های کشور تابستان آینده 
با حداکثر ظرفیت وارد مدار می شوند

کاهش 16 درصدی آب مخازن 
سدهای خوزستان 

مدیــر برنامه ریزی مخازن ســدها و 
برق  و  آب  رودخانه هــای ســازمان 
خوزســتان گفت: در حــال حاضر در 
مجموع سدهای استان حجم مفید آب 
۲.۶ میلیارد مترمکعب است که معادل 
آبگیری ۲۰ درصــد از ظرفیت مفید 
مخازن سدهای اســتان است و این 
میزان نسبت به سال گذشته کاهش 

۴۱ درصدی داشته است. 
علی شریفی در گفت وگو با ایسنا درباره آخرین وضعیت سدها و رودخانه ها در خوزستان اظهار کرد: در 
حال حاضر در مجموع سدهای استان ۲.۶ میلیارد مترمکعب حجم مفید آب وجود دارد که معادل آبگیری 
۲0 درصد از ظرفیت مفید مخازن سدهای استان بوده و این میزان نسبت به سال گذشته کاهش ۴1 

درصدی داشته است.
وی افزود: حجم مفید آب سدهای استان در سال گذشته ۴.۵ میلیارد مترمکعب بود و البته در آن سال 
خشکسالی وجود داشت. بحث کاهش حجم مفید آب سدها نیز نشان دهنده تداوم خشکسالی در سطح 

استان خوزستان است.
مدیر برنامه ریزی مخازن ســدها و رودخانه های سازمان آب و برق خوزستان با اشاره به کاهش 1۲۵ 
درصدی حجم مفید آب در کرخه، گفت: در حوضه کرخه درصد کاهش حجم مفید بسیار بالا بوده و از 
این نظر این حوضه وضعیتی فوق بحرانی دارد و آب ذخیره شده در سد کرخه به زیر ترازهای بهره برداری 

رسیده است.
شریفی ادامه داد: کماکان در حوضه سد کرخه، بیلان منفی است و میزان ورودی آب نسبت به خروجی 
آن کمتر است. در این حوضه حتی در استان های کرمانشاه و ایلام که بالادست محسوب می شوند نیز 
از لحاظ آورد و بارش شرایط خوبی وجود نداشته است. همچنین در پایین دست حوضه کرخه نیز بارش 

خوبی نداشتیم و این موضوع بیانگر تداوم خشکسالی است.
سد دز تنها سدی است که نسبت به سال گذشته شرایط بهتری داشته است

وی بیان کرد: وضعیت سد دز نسبت به سال قبل بهتر بوده و این سد تنها سدی است که نسبت به سال 
گذشته وضعیت مناسب تری دارد. در مدت مشابه سال گذشته در حوضه این سد ۴۶0 میلیون مترمکعب 
آب وجود داشت اما اکنون این میزان به ۷00 میلیون مترمکعب رسیده و افزایشی ۵۳ درصدی داشته است.

مدیر برنامه ریزی مخازن سدها و رودخانه های سازمان آب و برق خوزستان گفت: وضعیت تامین آب 
استان از طریق رودخانه های کرخه، دز، مارون و کارون به صورت عادی و بدون تنش در حال انجام است 
اما در حوضه کرخه به خاطر کمبودی که در آن وجود دارد، بحث نوبت بندی تامین آب عملیاتی شده است 
و برداشت آب از آن بر اساس نوبت های شش روزه از بالادست به پایین دست انجام می شود و این موضوع 
تا انتهای سال ادامه دارد.شریفی با اشاره به وضعیت کرخه نور ، افزود: رودخانه کرخه به چند بخش تقسیم 
می شود. در حوضه کرخه نور که خود کانالی انشعابی از کرخه است، بحث کشاورزی، شرب و دامپروری 
وجود دارد و طول آن نیز بیشتر از 100 کیلومتر است. به دلیل اینکه در ابتدای این کانال، برداشت آب 
کشاورزی وجود دارد، آب به شاخه های انتهایی این کانال به طور مناسب نمی رسد اما در این راستا از دو 
مجرای دیگر در حال تامین آب این کانال هستیم تا آب به شاخه های انتهایی کرخه نور برسد و سطوح 

کشاورزی باقی مانده تامین آب شوند.
کاهش ۱۶ درصدی آب مخازن سدهای خوزستان نسبت به سال گذشته

وی گفت: وضعیت آورد آب مخازن سدها نسبت به سال گذشته کاهش داشته و در حال حاضر حجم 
آب مخازن خوزستان ۵.۶ میلیارد مترمکعب است که نسبت به سال گذشته 1۶ درصد و نسبت به شرایط 

نرمال ۳1 درصد کاهش داشته است.
مدیر برنامه ریزی مخازن سدها و رودخانه های سازمان آب و برق خوزستان با اشاره به پیش بینی وضعیت 
بارش ها در آینده، گفت: سازمان هواشناسی در پیش بینی های بلندمدت خود مشخصاً اعلام کرده است که 
میزان بارش ها در سه ماه آینده کمتر از حد نرمال خواهد بود و از طرفی نیز دمای هوا نسبت به حد نرمال 

مقداری افزایش پیدا می کند و این موضوع سبب می شود نیاز آبی تشدید شود.
برای تامین آب کشت های تابستانه در اردیبهشت ماه آینده تصمیم گیری می شود

شــریفی در خصوص تامین آب کشت های تابستانه تصریح کرد: در شرایط فعلی در حال تامین آب 
کشت های پاییزه، زمستانه و بهاره هستیم و فعلا تامین آب ماه های اسفند و فروردین که پرمصرف ترین 
ماه های ســال آبی هســتند را پیش رو داریم.وی افزود: به همین دلیل بحث برنامه ریزی تامین آب 
کشت های تابستانه در طی جلسات کارشناسی مشخص و در اردیبهشت ماه این موضوع اعلام می شود. 
هر ساله روال استان به همین شکل بوده و برای تامین آب کشت های تابستانه در اردیبهشت ماه سال 
آینده تصمیم گیری می شود زیرا عمده کشت های تابستانه از خردادماه آغاز می شود و تا مهرماه ادامه دارد.

تامین آب کشت های پرمصرف تابستانه تقریبا غیر ممکن است
مدیر برنامه ریزی مخازن ســدها و رودخانه های ســازمان آب و برق خوزستان با بیان اینکه تامین 
کشت های پرمصرف تقریبا غیرممکن و با محدودیت شدید است، گفت: در رابطه با کشت شلتوک در 
خوزستان اعلام کرده ایم که این کشت در استان برای سال بعد به دلیل کمبود منابع آب با محدودیت 
انجام خواهد شد و ممکن است در برخی از حوضه ها مانند کرخه این محدودیت ها بسیار شدیدتر باشد و 
در بعضی از حوضه ها این محدودیت کمتر باشد.شریفی تصریح کرد: اولویت ما در تابستان قطعا تامین آب 
شرب با کمیت و کیفیت مناسب است و برای بقیه نیازها به خصوص کشاورزی بسته به منابع آبی که 
در اختیار داریم و پس از تامین آب کشت های فعلی در اردیبهشت ماه سال آینده به تفکیک حوضه های 

آبی وضعیت اعلام می شود.
وی عنوان کرد: طبیعتا با توجه به مشکلاتی که در تامین آب داریم قطعا در زمینه کشاورزی باید در برخی 

از حوضه ها از کشت تابستانه صرف نظر کنیم.
نیروگاه کرخه به دلیل کاهش تراز آب، غیرقابل تولید است

مدیر برنامه ریزی مخازن سدها و رودخانه های سازمان آب و برق خوزستان در خصوص نیروگاه های 
تولید برق سدهای استان گفت: نیروگاه های برق سدهای استان همگی آمادگی لازم را برای تولید برق 
دارند. معمولاً در زمستان در حداقل مصرف قرار داریم و برق کمی تولید می شود و عمده تولید در فصل 

تابستان که نیاز استان افزایش پیدا می کند، انجام می شود.
شریفی ادامه داد: با توجه به شرایط فعلی می توان گفت که تامین برق از حوضه کارون شرایط نامناسبی 

دارد و امیدواریم در ماه های آینده در این حوضه شرایط مناسب و پایدار شود.
وی گفت: کلیه نیروگاه های تولید برق سدهای استان آماده به کار هستند و در صورت نیاز وارد مدار 
می شوند اما نیروگاه سد کرخه به دلیل پایین بودن سطح آب نسبت به میزان بهره برداری، غیرقابل تولید 

است اما بقیه نیروگاه ها آماده تولید هستند.

حضور ایران در بالاترین سطح در 
نشست سران کشورهای صادرکننده گاز

مجمــع کشــورهای صادرکننده گاز 
)جی ئی ســی اف( اردیبهشت ماه سال 
۱۳۸۰ در تهران متولد شــد. از زمان 
تأسیس این مجمع تاکنون ۲۳ نشست 
در ســطح وزیران و پنج نشست در 

سطح سران برگزار شده است.
بــه گزارش وزارت نفت از وزارت نفت، پیش از 
آغاز ششمین نشست، نگاهی کوتاه به پنج نشست 
برگزارشده سران مجمع کشورهای صادرکننده 

انداخته است، البته قابل بیان است اعضای مجمع کشورهای صادرکننده گاز نخستین بار در 1۹ آوریل 
۲010 )۳0 فروردین 1۳۸۹( به مذاکره درباره امکان برگزاری نشســت سران جی ئی سی اف پرداختند و 
سپس در یازدهمین نشست وزارتی در دوم دسامبر ۲010 )11 آذر 1۳۸۹( در دوحه قطر تصمیم برگزاری 

نشست سران جی ئی سی اف را نهایی کردند.
نخستین نشست سران جی ئی سی اف 1۵ دسامبر ۲011 )۲۴ آبان 1۳۹0( در دوحه برگزار شد. در این 
نشست سران کشورهای ایران، الجزایر، نیجریه، گینه استوایی، بولیوی، روسیه، قطر و عمان، همچنین 
وزیران انرژی قزاقستان، نروژ، هلند و ونزوئلا حضور داشتند. شرکت کنندگان در این نشست تأکید کردند 
که مجمع کشــورهای صادرکننده گاز در حال ارزیابی راه هایی برای حل و فصل چالش های کنونی 
در بازارهای منطقه ای و جهانی گاز و هماهنگی میان تولیدکنندگان و مصرف کنندگان گاز و راه اندازی 
گفت وگوهای مؤثر میان آنهاست. از دیگر مسائل مهم مطرح شده در نشست نخست سران، تعریف جایگاه 
و نقش گاز طبیعی در ساخت یک اقتصاد با تولید کربن کم، هماهنگی آن با توسعه انرژی های جایگزین 

و ترویج منافع محیط زیست این سوخت پاک بود.
دومین نشست سران جی ئی سی اف یکم ژوئیه ۲01۳ )10 تیر 1۳۹۲( به میزبانی ولادیمیر پوتین، رئیس 
جمهوری روسیه و حضور سران و وزیران نفت و انرژی ایران، الجزایر، بولیوی، مصر، گینه استوایی، لیبی، 
نیجریه، عمان، قطر، ترینیداد و توباگو، امارات، ونزوئلا، همچنین عراق، قزاقستان، هلند و نروژ در کاخ 
کرملین برگزار شد. »بیانیه مسکو« در پایان این نشست منتشر شد که در آن کشورهای عضو به اتفاق 
آرا بر تقویت نقش این مجمع، افزایش همکارهای جهانی به منظور حفاظت از منافع اعضا، حفظ اصول 
مبادلات بین المللی و تقویت نقش بنیادی قراردادهای بلندمدت و ادامه حمایت از قیمت گذاری گاز بر 

اساس شاخص قیمت های نفت و فرآورده های نفتی تأکید کردند.
سران کشورهای و دولت های عضو همچنین نسبت به افزایش رشد پایدار استفاده از گاز طبیعی، ترویج 
استفاده از گاز طبیعی در بخش های مختلف و تقویت مذاکرات خود با همه بازیگران و سهامداران بازار 
گاز، ترویج و توسعه نقش گاز به عنوان حامل انرژی سازگار با محیط زیست برای رشد اقتصادی و توسعه 

اجتماعی متعهد شدند.
سومین نشست سران جی ئی ســی اف ۲۳ نوامبر ۲01۵ )۲ آذرماه 1۳۹۴( به میزبانی حسن روحانی، 
رئیس جمهوری وقت ایران و با حضور سران و وزیران نفت و انرژی الجزایر، بولیوی، مصر، گینه استوایی، 
لیبی، نیجریه، قطر، روسیه، ترینیداد و توباگو، امارات و ونزوئلا به عنوان اعضای اصلی و عراق، قزاقستان، 

آذربایجان، هلند، نروژ، عمان و پرو به عنوان اعضای ناظر برگزار شد.
اعضای جی ئی ســی اف در پایان این نشســت بر حمایت از منافع جمعی کشورهای عضو با اجرای 
سیاست ها و راهبردهای هماهنگ در سطح بین الملل با هدف تقویت منافع کلی اجتماعی- اقتصادی 
ناشی از منابع گاز طبیعی کشورهای عضو، ارتقای مصرف گاز طبیعی به عنوان پاک ترین سوخت فسیلی با 
نقش حیاتی آن در ترکیب انرژی جهانی به منظور نیل به اهداف توسعه پایدار برای یک منبع انرژی پاک، 
قابل اعتماد و کارآمد و تقویت تلاش ها برای سرمایه گذاری های مشترک میان کشورهای عضو با هدف 
عرضه قابل اعتماد گاز طبیعی به بازارهای جهانی تأکید کردند. اعضا همچنین در بیانیه پایانی این نشست 
خواستار تقویت همکاری، هماهنگی و تبادل نظر میان اعضا و همه دست اندرکاران صنعت گاز برای نیل به 
اهداف جی ئی سی اف و تقویت نقش این مجمع، به عنوان سکویی برای دفاع و پیشبرد جایگاه کشورهای 

عضو برای مقابله با چالش ها در صحنه بین المللی انرژی شدند.
چهارمین نشســت سران جی ئی سی اف ۲۴ نوامبر ۲01۷ )سوم آذرماه 1۳۹۶( به میزبانی اوو مورالس، 
رئیس جمهوری وقت بولیوی و با حضور سران و وزیران نفت و انرژی ایران، الجزایر، مصر، گینه استوایی، 
لیبی، نیجریه، قطر، روسیه، ترینیداد و توباگو، امارات و ونزوئلا به عنوان اعضای اصلی و عراق، قزاقستان، 
آذربایجان، هلند، نروژ، عمان و پرو به عنوان اعضای ناظر برگزار شد.اعضای جی ئی سی اف در بخشی از 
بیانیه پایانی این نشست عزم خود را برای توسعه و اعمال سیاست هایی برای تولید و مصرف گاز طبیعی 
به عنوان منبعی پاک، مطمئن، کارآمد و حیاتی در سبد انرژی جهانی که دستیابی به اهداف توسعه پایدار را 
تضمین کند، گسترش و ارتقای مسیرهای کارآمد همکاری میان تولیدکنندگان و مصرف کنندگان گاز در 
همکاری با سازمان های انرژی منطقه ای و جهانی برای آسان سازی دستیابی به مصرف جهانی گاز، توسعه 
و اجرای سیاست ها و اقدام های هماهنگ میان کشورهای عضو جی ئی سی اف برای ترویج قراردادهای 
بلندمدت گاز اعلام کردند.اعضا همچنین بر اهمیت گاز در بهبود امنیت انرژی جهان، ثبات بازار گاز، امنیت 
عرضه و تقاضا و لزوم تضمین اینکه سرمایه گذاری کافی در همه بخش های زنجیره ارزش گاز طبیعی در 

زمان مناسب برای تأمین نیاز روزافزون جهانی تأکید کردند.
پنجمین نشست سران جی ئی سی اف ۲۹ نوامبر ۲01۹ )هشتم آذرماه 1۳۹۸( به میزبانی اوبیانگ امباساگو، 
رئیس جمهوری گینه استوایی و با حضور وزیران نفت و انرژی و سران کشورهای ارشد ایران، الجزایر، 
نیجریه، مصر، لیبی، قطر، روسیه، ترینیداد و توباگو، امارات، ونزوئلا، آنگولا، آذربایجان، نروژ و عمان برگزار 
شد. در بیانیه پایانی پنجمین نشست بر اهمیت حفظ حقوق حاکمیتی کشورهای عضو بر منابع گازی آنها، 
کمک به گذار به انرژی های پاک و تحقق اهداف توسعه پایدار، جذب سرمایه در پروژه های زیرساختی گاز، 
حمایت از همکاری میان کشورهای عضو جی ئی سی اف، ایجاد سازوکار قیمت گذاری و برخی اهداف دیگر 
تأکید شد.در این بیانیه همچنین تأکید شد: یکی از مواضع جی ئی سی اف این است که به طور مشخص 
شرایط و مفاد قراردادها میان تولیدکنندگان و مصرف کنندگان را مشخص کند و قیمت گذاری بر اساس 
شاخص گیری نفت باید در جهت منافع کشورهای عضو عمل کند و تولیدکنندگان باید جریان درآمد 

مطمئن داشته باشند تا بتوانند سرمایه گذاری را تضمین کنند.
ششمین نشست مجمع کشورهای صادرکننده گاز )جی ئی سی اف( قرار است روز سه شنبه این هفته )سوم 
اسفندماه( در دوحه برگزار شود. ایران در بالاترین سطح در این نشست شرکت خواهد کرد. اعضای مجمع 
کشورهای صادرکننده گاز ۴۴ درصد از تولید گاز جهان، ۶۷ درصد از ذخایر گازی جهان، ۶۴ درصد از 
انتقال گاز با خط لوله و ۶۶ درصد از تجارت گاز طبیعی مایع شده )ال ان جی( را در اختیار دارند. کشورهای 
الجزایر، بولیوی، مصر، گینه استوایی، ایران، لیبی، نیجریه، قطر، روسیه، ترینیداد و توباگو، ونزوئلا، 11 عضو 
اصلی جی ئی سی اف هستند و مالزی، نروژ، عراق، پرو و آذربایجان و امارات به عنوان اعضای ناظر در مجمع 

کشورهای صادرکننده گاز شرکت می کنند.

 علاج قیمت بالای نفت 
قیمت بالاتر است!

تولیدکنندگان نفت از ابتدای ســال 
تاکنــون رشــد حداکثر ۲۰   ۲۰۲۲
درصدی قیمتها را تجربه کرده اند که 
مشوق سرمایه گذاری بیشتر در بخش 

بالادستی و تولید بالاتر خواهد بود. 
عوامل بنیادین و ژئوپلیتیکی باعث شــده اند 
قیمتهای نفت از ابتدای سال ۲0۲۲ به میزان ۲0 
درصد افزایش پیدا کند و به بالاترین رکورد از پاییز 
سال ۲01۴ صعود کند. قیمت بالای ۹0 دلار در 

هر بشکه بیش از ۶0 درصد بالاتر از قیمت مشاهده شده در مدت مشابه سال ۲0۲1 است و بسیاری از 
تحلیلگران می گویند طولی نخواهد کشید که نفت از مرز 100 دلار در هر بشکه عبور می کند.

غولهای نفتی و کشورهای تولیدکننده نفت اوپک پلاس از مزایای صعود قیمتهای نفت بهره مند شده و 
جریان نقدینگی و سود فربه و درآمدهای نفتی دولتی را تجربه می کنند. اگرچه این مزایای خوب قیمتهای 
بالای نفت بدون شک برای فاینانس ابرغولهای نفتی، اعضای اوپک و روسیه مثبت است اما بازار در این 

فکر است که در چه قیمتی، نابودی تقاضا استارت می خورد.
در چنین مقطعی با توجه به عرضه بسیار محدود نفت، قیمتهای نفت بالای ۹0 دلار و احتمالا 100 دلار 
در هر بشکه می تواند یکی از معدود علاجها برای قیمتهای بالای نفت در میان مدت باشد. در بلندمدت، 
نفت ۹0 دلاری یا 100 دلاری باعث سرمایه گذاریهای بالادستی بیشتر می شود که در دو سال گذشته 

نسبت به بهبود تقاضا در پساکرونا، به شدت ناکافی بوده اند.
نفت 100 دلاری می تواند علاج قیمتهای بالای نفت باشــد. با این حال ممکن اســت پیش از این 
تولیدکنندگان تحت تاثیر قیمتهای بالا، ســرمایه گذاری در تولید را تقویت کنند، رشد تقاضا به دلیل 

قیمتهای بالا آهسته شود.
تحلیلگران شرکت »انرژی اسپکتس« هفته گذشته در یادداشتی نوشتند: تنها راه برای متوازن کردن 
بازار در میان مدت، قیمتهای بالای نفت است تا رشد تقاضا آهسته شود. با این حال عرضه بیشتر نفت 
در حال حاضر چالش بیشتری در مقایسه با دوران پیش از شیوع کرونا دارد. به گفته تحلیلگران شرکت 
تحقیقاتی »ریستاد انرژی«، مسائل محیط زیستی، اجتماعی و حاکمیتی و گذار به سوی سوختهای پاک 
برای غولهای انرژی بین المللی و همچنین انضباط مالی تولیدکنندگان نفت شیل آمریکا با محدودیتهای 
زنجیره تامین، کمبود نیروی کار و هزینه تورم دست به دست هم داده اند. نفت 100 دلاری ممکن است 
در تئوری باعث افزایش تولید نفت آمریکا شود اما محدودیتهای زنجیره تامین و و هزینه بالای استخراج 

نفت شیل، احتمالا رشد تولید را ملایمتر می کند.
سرمایه گذاری جهانی در عرضه نفت در سال ۲0۲1 در مقایسه با سال ۲0۲0 افزایش یافت و انتظار 
می رود امسال هم رشد کند. با این حال همه موسسات پیش بینی کننده می گویند این سرمایه گذاریها 
همچنان پایینتر از سطح پیش از دوران پاندمی ویروس کرونا هستند. غولهای نفتی سرمایه گذاریهای 
اکتشاف را چندان افزایش نداده اند و صنعت نفت شیل آمریکا هم برای حفظ تولید به افزایش سرمایه 
گذاری نیاز دارد. طبق گزارش آژانس بین المللی انرژی، سهم غولهای نفتی از مجموع هزینه بالادستی 

اکنون ۲۵ درصد در مقایسه با ۴0 درصد در اواسط دهه ۲010 است.
برخلاف غولهای نفتی، شرکتهای ملی نفت به خصوص ادنوک ابوظبی و آرامکوی سعودی سرمایه 
گذاری بیشتری در تولید جدید انجام می دهند تا ظرفیت تولید خود را به میزان یک میلیون بشکه در روز 
تا پایان دهه جاری بالا ببرند. با این حال در کوتاه مدت عوامل بنیادین به این اشاره می کنند که عرضه 
از بهبود تقاضا عقب مانده و قیمتهای نفت را بالاتر برده است و بحران اوکراین که تهدید اختلال عرضه 

نفت روسیه را برانگیخته، رشد قیمت را تشدید کرده است.
به گفته تحلیلگران، علاج کوتاه مدت قیمتهای بالای نفت این است که به نقطه ای برسند که تقاضا را 

تحت تاثیر قرار دهند اما به نظر می رسد فعلا به چنین مرحله ای نرسیده اند.
در ســیکلهای قبلی افزایش قیمت، نفت ۸0 دلاری باعث شــد کشــورهای مصرف کننده نفت از 
تولیدکنندگان بخواهند تولیدشــان را بالا ببرند. بازار این مراحل را پشت سر گذاشته و تولیدکنندگان 
اوپک پلاس به درخواستها برای تولید بیشتر نفت توجهی نکرده و سیاست تولید خود را تغییر نداده اند. 
تولیدکنندگان معدودی هم ظرفیت مازاد تولید کافی برای جبران کمبود عرضه تولیدکنندگان دیگر دارند.

بر اساس گزارش اویل پرایس، تحلیلگران در روزهای اخیر به شبکه سی ان بی سی گفتند: قیمت هر 
بشکه نفت ممکن است امسال به 100 دلار و حتی بالاتر از آن صعود کند. مایکل تران، استراتژیست کالا 
در شرکت »آر بی سی کپیتال« در این باره نوشت: قیمت نفت بالاتر خواهد رفت تا به سطحی برسد که 

باعث از بین رفتن تقاضا شود.

 مشکل بی آبی روستاهای اهواز 
تا پایان امسال برطرف می شود

مدیرعامل آبفا خوزستان:

مدیرعامل آب و فاضلاب خوزستان گفت: 
مشکل بی آبی روستاهای مختلف اهواز تا 

پایان امسال برطرف می شود. 
محمدرضا کرمی نژاد در جمع خبرنگاران با بیان اینکه 
یکی از شعارهای دولت سیزدهم رفع محرومیت زدایی 
است افزود: تلاش داریم تا در اهواز روستای بدون آب 
نداشته باشیم.وی با بیان اینکه در دولت قرارگاه امام 
حســن مجتبی )ع( برای رفع محرومیت در بخش 
آب ایجاد شده است گفت: سهم خوزستان در قرارگاه 

 محرومیت زدایی ۲00 روستا هست و 1۵ هزار میلیارد ریال اعتبار برای آبدار کردن این روستاها تخصیص داده شده است.
کرمی نژاد با اشاره به پروژه آبرسانی به روستاهای دور افتاده و سخت گذر در شهرستان اندیکا بیان کرد: آبرسانی 
به روستاهای  اندیکا بسیار گران است اما پروژه آبرسانی به روستاها و مناطق دور افتاده اندیکا کلید خورده و  
بحران آب در این مناطق برطرف می شود.بر اساس اعلام شرکت آبفای خوزستان از ابتدای امسال تاکنون به 

یکهزار روستا در خوزستان که با مشکلات مختلف در بخش آب آشامیدنی روبه رو بودند آبرسانی شده است.

https://www.irna.ir/news/84656286/نیروگاه-های-کشور-تابستان-آینده-با-حداکثر-ظرفیت-وارد-مدار-می-شوند
https://www.irna.ir/news/84656286/نیروگاه-های-کشور-تابستان-آینده-با-حداکثر-ظرفیت-وارد-مدار-می-شوند
https://www.irna.ir/news/84656286/نیروگاه-های-کشور-تابستان-آینده-با-حداکثر-ظرفیت-وارد-مدار-می-شوند
https://www.mehrnews.com/news/5429014/حضور-ایران-در-بالاترین-سطح-در-نشست-سران-کشورهای-صادرکننده-گاز
https://www.mehrnews.com/news/5429014/حضور-ایران-در-بالاترین-سطح-در-نشست-سران-کشورهای-صادرکننده-گاز
https://www.irna.ir/news/84656458/مدیرعامل-آبفا-خوزستان-مشکل-بی-آبی-روستاهای-اهواز-تا-پایان-امسال
https://www.irna.ir/news/84656458/مدیرعامل-آبفا-خوزستان-مشکل-بی-آبی-روستاهای-اهواز-تا-پایان-امسال

	_GoBack

